

“ဒေါက်တာ ဘမော်၏ ပြောပြချက်”

၁၉၄၆-ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ ၅-ရက်နေ့၊ ဤနေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့သို့ အိမ်ပတ်ဟောင်းဒေါက်တာဘမော်သည် အင်္ဂလိပ်စစ်လေယာဉ်ပျံတစ်စင်းဖြင့် ပြန်လည်ရောက်ရှိလာသည်။ ဒေါက်တာဘမော်အား သွားရုံ ကြိုဆိုကြသောမိတ်ဆွေများမှာ ကျွန်ုပ် အပါအဝင် ဓားမပါတီဝင်များဖြစ်ကြသော ဗဒ္ဒန္တလှိုင်၊ ဟင်္သာတ-ဦးမြ၊ မျော်ဘွယ်-ဦးမြ၊ ဦးဘဝင်းနှင့် အခြား လူကြီး လူကောင်း တော်တော် များများပင် ဖြစ်၏။ သွားရောက်၍ ကြိုဆိုသည့် ကားမှာ အစိုးပေါင်း- ၂၀ ရှိလေသည်။

များ မကြာမီ ဒေါက်တာ ဘမော် စီး၍ လာသော အင်္ဂလိပ်စစ်လေယာဉ်ပျံသည် နိမ့်နိမ့် မင်္ဂလာဒုံလေဆိပ်သို့ ဆင်းလာလေ၏။ လေယာဉ်ပျံ ဆိုက် လိုက် သော အခါ ဒေါက်တာ ဘမော်သည် အင်္ဂလိပ်စစ် ပုလိပ် နှစ်ယောက် နှင့် အတူ ဆင်းလာလေ၏။

ဒေါက်တာဘမော်သည် အနည်းငယ်ပိန်သွားသည်။ သူဝတ်ဆင်ထားသည့်မှာ ပိုးအနက်ရောင် ဥရောပဝတ်စုံဖြစ်သည်။ သူ၏နာမည်ကျော် ဓားမပါတီဦးထုပ်ကို ဆောင်းထားလေသည်။ လာရောက်၍ ကြိုဆိုသူများကို တဦးချင်း လိုက်၍ လက်ဆွဲနှုတ်ဆက်၏။ သူ၏ဩဇာတိက္ကမ ရှိသော အသံကား မပြောင်း၊ မာမြီမာနေတုန်းပင်၊ ဒေါက်တာဘမော်ကို သတင်းထောက်များက



အိမ်ပတ်ဟောင်း ဒေါက်တာဘမော်

ဝိုင်း၍ ဓာတ်ပုံရိုက်မည်ပြုကြ၏။ ဒေါက်တာဘမော်က ဓာတ်ပုံမရိုက်ရန် မေတ္တာရပ်ခံပါသည်။

သည့်နောက်ပိုင်းတွင်မူ ဒေါက်တာဘမော်သည် အင်္ဂလိပ် စစ်ပုလိပ် နှစ်ယောက်နှင့်အတူ ကန်တော်ကြီး ပတ်လမ်း (ယခု နတ်မောက်လမ်း) သို့ နေအိမ်သို့ ကားနှင့်သွားကြ၏။ ကျွန်ုပ်ကလည်း သူနှင့်အတူပါသွား လေသည်။ သူ၏ နေအိမ်သို့ ရောက်လေသော အခါမှ မိတ်ဆွေများနှင့် သတင်းထောက် အများရှေ့တွင် သူ့ အတွေ့အကြုံ ဖြစ်ကြောင်းကုန်စင်ဇာတ် အစုံအလင်ကို ရှင်းပြပါတော့သည်။

“၁၉၄၅-ခုနှစ်မှာ ကျွန်တော်ဟာ မော်လမြိုင် မုဒုံဘက်ကို ဂျပန်နှင့်အတူ ထွက်ပြေး ခဲ့ပါတယ်။ ဩဂုတ်လ ၁၇-ရက်နေ့မှာ ပုသိမ်က နေပြီ။ တန်ကောက်မို့ကို လေယာဉ်ပျံနှင့် တခါ သွားပါတယ်။ တန်ကောက် မြို့ကနေပြီးနောက်တရုတ်မှာ ဆေးရုံ မြို့(Saigon) ကိုသွားပြန်ပါတယ်။ ဆေးရုံမြို့မှာ ရောက်ရှိနေတဲ့ ကျွန်တော် ဇနီးနဲ့ သားသမီးများကိုတွေ့ပြီး သူတို့ကို ကိုယ်စောမြည် ပြန်ပို့ပေးရန် စီစဉ်ပါတယ်။ အဲဒီလို စီစဉ်ပြီးနောက် လေယာဉ်ပျံနှင့် တခါ ဖော်မိုဆာ(Taiwan)ကို သွားပြန်ပါတယ်။ တရုတ်မြည် ဖော်မိုဆာကျွန်း ရောက်ပြီးလို့ တခါ ဂျပန်မြည်ကို လေယာဉ်ပျံနဲ့ သွားပြန်ပါသေးတယ်။ လမ်းမှာ မမျှော်လင့်ဘဲ အမေရိကန် လေယာဉ်ပျံ

တစ်ခင်းနဲ့ တိုးပါလေရော။ ကျွန်တော် စီးလာတဲ့ ဂျပန်လေယာဉ်ပျံကို စက်သေနတ်နဲ့ လိုက်ပစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ လေယာဉ်ပျံကို မောင်းတဲ့ ဂျပန်ဟာ အတော်လေး ဉာဏ်ကောင်းသူ ဖြစ်ပါတယ်။ တခုကြောင့်လဲဆို အမေရိကန်လေယာဉ်ပျံက စက်သေနတ်နဲ့ ပစ်တယ်ဆိုရင်တဲ မလွတ်သာ မရှောင် သူ့ဘဝ အန္တရာယ် ခံလေတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ဝိသေသနဲ့ ထိမှန်သွားတဲ့ အမေရိကန်လေယာဉ်ပျံကို ထိပြီး ဆင်းသွားတယ်။ အဲဒီနောက် အချိန်လေး အတော်ကြာသွားမှ တခါပြန်ပြီး အထက်ကို ထိုးတက်ပါတယ်။ ဒီအခါမှာ ကျွန်တော် စီးလာတဲ့ ဂျပန်လေယာဉ်ပျံထဲက အမေရိကန်လေယာဉ်ပျံကို မြင်တော့မြင်ရတယ်။ ဒါပေမယ့် ခဏီက အတော်လေး ဝေးသွားပြီ။ ဒါကြောင့် နေ့ထုတ်လျှင် ပစ်ခတ်သန့်တဲ့နဲ့ ပစ်ခတ်တော့ဘူး။

အောက်တိုဘာလ ၂၄-ရက်နေ့မှာ ကျွန်တော် ဂျပန်ပြည်ပေါ်သို့ ရောက်ပါတယ်။ ဒီအချိန်မှာ ဂျပန် အစိုးရက လဲ နေပြီလို့ လက်နက်ရုံးပြု အမေရိကန်ပေါ်တင်က ပြန်သွား ဂျပန်လေယာဉ်ပျံများ အဆင်းအထု ပြန်ရလို့ အချိန်ထုတ်ထားတဲ့ အချိန် ဖြစ်ပါတယ်။

ဒါကြောင့် မြို့နဲ့အတော်ခရီးလမ်းတဲတော့ပင် တနေရာမှာ ကျွန်တော်တို့ စီးလာတဲ့ ဂျပန်လေယာဉ်ပျံ ဟာ လျှို့ဝှက်ပြီး ဆင်းရမိတယ်။ အဲဒီနေ့က ပိုင်းမှာတော့ ဂျပန်တော့ရွာလေးတခုမှာ သွားပြီး ပန်းနေရပါတယ်။ ဂျပန်ဘုန်းတော်ကြီးကြီးမှာ သွားရောက်ပြီး ခိုလှုံရပါတယ်။ ဂျပန်ဘုန်းတော်ကြီးကလဲ ကျွန်တော်တို့ အစစအရာရာ ပြစ်စေ့ ခြောက်လို့ သူ့ရဲ့ စေ့စပ်ရေးကို တာဝန်တော့မှ မခံမေ့နိုင်ပါဘူး။

နေ့ပြည့်မှာ အချိန်တိုင်းလိုလို ကျွန်တော်ဟာ ဂျပန်မဟာပြည်ရှိ နိုင်ငံရေးအခြေအနေကို အမြဲတမ်း နားစွင့်လိုနေပါတယ်။ ဒီနောက် ဇန်နဝါရီလမှာ ဦးအေး (မြင်းပွဲအသင်း ဥက္ကဋ္ဌကြီး ဦးဘိုးမျော၏ သမက်ဟာ အင်္ဂလိပ်ဘုရင်ခံ မိဖုတ်ရန်နဲ့ အတူ အစိုးရဖွဲ့လိုက်ပြီလို့ တစ်ခင်းတစ် ကြားမိပါတယ်။ ဒီတော့မှ ကိုယ့်မဟာပြည်ကို အလွန်ပြန်ချင်တာ ကြောင့် အမေရိကန်စစ်တပ်က မစ်ရိုလ်ကြီးထဲမှာ

မဟာပြည်မှာ အဓိပတိလုပ်ခဲ့တဲ့ ဒေါက်တာဘမော် ဆိုတာ ကျွန်တော်တို့အဖွဲ့အစည်းကို အမေရိကန်စစ်တပ်က တိုက်ဖျက် ယူဆကြီးမှာ ချုပ်ထားပါတယ်။

ဒီအချိန်က တိုက်ဖျက်ယူဆကြီးထဲမှာ အကုဉ်း သား တရားကို နှစ်မျိုးနှစ်စား နှိမ်ခြားထားပါ တယ်။ ဂျပန်အမျိုးသားတရားခိုဆိုရင် အင်္ဂါအနိဝတ် ထားပါတယ်။ တိုင်းတပါးသားဆိုရင် အင်္ဂါအပြာ ဝတ်ထားပါတယ်။ ကျွန်တော်လဲ အင်္ဂါအပြာကို ဝတ်ထားရပါတယ်။ ဒီထောင်မှာ အုပ်ချုပ်တဲ့ ထောင်ပိုင်ကြီး (အမေရိကန်လူမျိုးက) ကျွန်တော်ကို ပန်းကန်ဆေးခိုင်း အမှိုက်လှဲခိုင်းတယ်။ ကျွန်တော် က လုပ်ဘူးလို့ ပြင်းပဲတယ်။

ဒီလိုမြေတောကြောင့် ထောင်ပိုင်ကြီးက စိတ် အလွန်ဆိုးပြီး ကျွန်တော်ကို ၉-ပေ ၆-ပေသာ ရှိတဲ့ အခန်းကုဉ်းလေးထဲ ပြောင်းရွှေ့ ချုပ်နှောင်ထား ပါတယ်။ ကျွန်တော် လွတ်မြောက်လာတဲ့အထိ ဒီအခန်းကုဉ်းလေးထဲမှာ နေခဲ့ရပါတယ်။

အမေရိကန်ပေါ်တင်က နေ့စဉ်တွေ ကြော့ကော ကျွန်တော် အနားထုလုပ်ပြီး ခြမ်းချောက်ပါတယ်။ တယ်နိုင်ငံက နေရာကို ပြန်ပေးအပ်တာနဲ့ ရက်ရက်စက်စက် သတိပြုတ် ထားပြီးများကို ရာတ်ပုံ ရိုက်ပြီး ကျွန်တော်ကို နေကော လာပြပါတယ်။ ကြာတော့ "ဗြိတိသျှ... ငါ့လဲ ဒီလိုဘဲအေရတော့မှာ ဘဲ။ ဒါနဲ့(က) မဟာပြည်ကိုတော့ ဘယ်လိုနည်းနဲ့မှ ပြန်ရောက်တော့မှာ မဟုတ်တော့ဘူး။ ငါ့အလွန်ပုံစံ တိုင်းဆွဲတွေနဲ့လဲ ဘယ်တော့မှ တွေ့နိုင်မှာ မဟုတ်တော့ဘူး" လို့ ထင်ခဲ့ပါတယ်။ ခုလို ပျံ ကောင်း ထောက်မလို့ ကိုယ့်မိတ်ဆွေဟောင်းတွေ နဲ့ ပေးသေပျောက် ပြန်လည်ပြီးတွေ့ရတာ အများ ကြီးတဲပမ်းမြောက်ပမ်းသာ ဖြစ်မိပါတယ်။ နှောင်း အတိတ်က အကြောင်းတွေကို စဉ်းစားမိရင်လဲ ဝမ်းနည်းမိပါတယ်။

ယင်းသို့ ပြောနေစဉ်မှာပင် ဒေါက်တာ ဘမော်၏ အသံသည် ဝိုသံပါလာ၏။ ပြီးနောက် မှက်ရှည်လူ များလည်း စီး၍ ကျလာပါသည်။ သူ၏စကားကို နားနှင့် ကြားရသော ကျွန်ုပ်တို့တို့တော့သည်လည်း ရှင်ညွန့်ထံက တလိုက်လိုက် တစ်ဖိုနှင့် ခံစားနေရ လေသည်။

“ကျွန်တော်ကို အမေရိကန်ပြည်၊ ပြည်ထဲရေး ဌာနက ဗမာပြည်မှာရှိတဲ့ အမေရိကန် ကောင်စစ် ဝန်ချုပ်ထံ အကြောင်း ကြားပါတယ်။ အကြောင်း ကြားပုံက ကျွန်တော်ကို အမေရိကန် စစ်တပ်က ဇူလိုင်လ ၃၁-ရက်နေ့မှာ အင်္ဂလိပ် ဆက်သွယ်ရေး ဌာနလက်ထက် အင်္ဂလိပ်ကြောင်း၊ အမေရိကန် စစ် တပ်ကလဲ ကျွန်တော်ကို အင်္ဂလိပ်က မှီခိုခိုင်းလို့ ဘမ်းထားတာ ဖြစ်ကြောင်း။ ကျွန်တော် ကိုယ်ပိုင် ပစ္စည်းများကိုလဲ ပြန်လည်ပြီး ပေးကြောင်း ကျေ ညာပါတယ်။ ဒါကြောင့် ခင်အင်္ဂလိပ် စစ်လေယာဉ် ပုန်း ကိုယ် ဗမာပြည်ကို ပြန်ရောက်လာခြင်း ဖြစ် ပါတယ်”

ယင်းသို့ ခေါက်တာဘမော်က သူ့ကိုယ်တော်ကို ပြောပြသည်။ အချိန်ကားဖြင့် နာယိုဝက်ခန့် ကြာ သွားသည်။ ပြီးလျှင် သတင်းထောက် များက ယည်းမသိ မရိုင်းသည် အချက်နှင့် သူတို့သိပိုးသော အချက်များကို မေးမြန်း ပါသည်။ ခေါက်တာ ဘမော်ကလည်း တတ်နိုင်သမျှ ဖြေဆို ပါသည်။

ကျွန်ုပ် စင်စစ်။ ။ ကျွန်တော်ရဲ့ မိတ်ဆွေကြီး ဆူဘတ်ချန်ဒရာဘို(စ်)ကော ကယ်လီ နေပါသလဲ။ ခေါက်တာဘမော်။ ။ ဆူဘတ်ချန်ဒရာဘို(စ်) ဟာ တရုတ်ပြည် ဖော်မိုဆာ (Taiwan) မှ ဂျပန် ပြည်ကို လေယာဉ်ပျံ နဲ့ အသွား လမ်းမှာ လေယာဉ် ပျံ မီးလောင်ပြီး ပျက်ကျပါတယ်။ လေယာဉ်ပျံ တခု လုံး ရစရာမရှိအောင် ပျက်စီးသွားတယ်။ ဆူဘတ် ချန်ဒရာဘို(စ်) နဲ့ အတူပါသွားတဲ့ ဗမာပြည်က ဒုတိယတန်း စစ်ဗိုလ်ချုပ်ကြီးတော့ ဒီနေရာမှာဘဲ ပွဲချင်းပီးသေဆုံးသွားတယ်။ ဆူဘတ်ချန်ဒရာဘို(စ်) ကတော့ မီးလောင်တဲ့ ဒဏ်ရာနဲ့ တိုင်ဟိုကူး ဆေးရုံမှာ တက်ရောက် ကုသနေတာ ၂-ရက်အကြာ မှာဘဲ ကွယ်လွန် အနိစ္စရောက် တယ်လို့ လျှန်တော် အသေအချာသိခဲ့ပါတယ်။

ဆူဘတ်ချန်ဒရာဘို(စ်)နှင့် ပတ်သက်၍ မမျှော် လင့်သော သတင်းသိုးကြီးကို ခေါက်တာဘမော် ထံမှ ကြားလိုက်ရသည့် အချိန်ကစပြီး လူ့လောက ကြီး၏ အပြောင်းအလဲမြန်သော သတော့တရား ကို သွား၍ သတိထားလိုက်မိသည်။ သူ့ကိုလွန်စွာမှ

ချစ်မြတ်နိုးသောကြောင့် ဝမ်းနည်းမိသည်။ သူ့ကို နစ်သော မေတ္တာစိတ်ဖြင့် နှမြော တသလည်း ဖြစ်ခဲ့ပါသည်။ “ဪ...ကိုယ် မိတ်ဆွေကြီး ဆူဘတ်ချန်ဒရာဘို(စ်) တဲးသတ် ကွပ်လွန်လေ ပြီးကုန်” ဟု နှုတ်ကော်မိပြီး အားငယ် သလိုလိုလည်း ဖြစ်မိပါသည်။

“... ခေါက်တာ ဘမော်က မေ့နေသော အကြောင်း အရာတခုကို သတိ ပြန်ရလေ ဟန်ဖြင့်...” “ကျွန် တော် အိမ် မှူးချတုန်းက ပထမဆုံး ရောက်လာ တာ ဝင်များနဲ့ ဆူဘတ်ချန် ဒရာဘို(စ်) မဟုတ် လား...။ ဒုလိကိုယ်မိတ်ဆွေကြီးတယောက်ဆုံးရှုံး ပျက်စီးရတာ ဝမ်းနည်း ရာမှာပဲ” ဟု ကျွန်ုပ်ကို ကြည့်ကာ ဝမ်းနည်း ကြေကွဲသော အသံဖြင့် ပြော လေသည်။ ထိုစဉ်တွင်ပင် ခေါက်တာ ဘမော်အိမ် မှူးချစဉ်က အခြစ်အပျက် များသည့် ကျွန်ုပ်၏ မိတ် အာရုံထဲဝင် ထင်ထင် ရှားရှားကြီးပေါ်လာ ပြန်ပါသည်။

သည်အကြောင်းကိုပင် ကျွန်ုပ်သည် မိတ်ဆွေ ကြီးတဦးဖြစ်သူ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းအား သွား၍ ပြောပြ ပါသည်။ ဗိုလ်ချုပ် အောင်ဆန်း လည်း ကျွန်ုပ် ကဲ့သို့ပင် ဝမ်းနည်းတသ ဖြစ်ကြောင်းကို သူ၏ ညှိုးနေသော ပျက်နှာက သက်သေ ခံချက် ရှိလေသည်။

လောက၌ရှိသော လူသားများသည် မျိုးမတူ ဇာတ်မတူ အချင်းချင်း ပေါင်းသင်းဆက်ဆံကြ၏။ ကြာ၍လာလေသော် တဦးပေါ်တဦး သံယောဇဉ် ကြီး သွယ်ထွက်လာလေသည်။ တယောက်သော သူမှာ မမျှော်လင့်ဘဲနှင့် ပျက်စီး ဆုံးရှုံး သွား၏။ ကျန်ရှိသောသူများက ဝမ်းနည်းကြေကွဲလေသည်။ ဤသည်တို့ကား တယောက်ပေါ်တယောက်ထားရှိ လျှင် ချစ်ကြည်မှုပင် မဟုတ်လှလော့။

ထို နောက် ၂-ရက်လွန်မြောက်လာလေသော အခါ နံနက် ၈-နာရီတွင် ကျွန်ုပ်အပါအဝင် မိတ် ဆွေတစုသည် ခေါက်တာဘမော်နှင့်အတူ ရွှေတိဂုံ ဘုရားသို့ တက် ရောက်၍ ဖူးမြော်လေသည်။ ပြီးလျှင် ခေါက်တာ ဘမော်အိမ်၌ ဗုဒ္ဓဘာသာဘုန်းတော် ကြီးများကိုပင့်၍ ဆွမ်းကျွေးလေသည်။